
 

P R O T O K Ó Ł NR LXXV/2023 

z LXXV sesji Rady Gminy Rytwiany, która odbyła się w dniu 11 lipca  2023 r. 

w Urzędzie Gminy Rytwiany. 

 

I. Obecni na sesji:  

1/ Radni zgodnie z listą obecności.  

2/ Grzegorz Forkasiewicz – Wójt Gminy Rytwiany  

3/ Tomasz Fąfara – Sekretarz Gminy Rytwiany  

4/ Mirosława Szewczyk –Skarbnik Gminy Rytwiany  

 

II. Przebieg obrad:  

Obrady sesji trwały od godz. 15.08  do godz. 15.50 

W sesji uczestniczyło 11 radnych.  

 

Nieobecni radni: 

1. Krzysztof Drzazga 

2. Artur Dzieciuch 

3. Michał Rajca 

4. Tomasz Sosin 

 

Pkt 1  

Otwarcie sesji.  

Przewodniczący Rady Gminy Jerzy Gwizdowski odczytał klauzulę RODO dotyczącą ochrony 

danych osobowych.  

 

Przewodniczący Rady Gminy Jerzy Gwizdowski otworzył LXXV sesję Rady Gminy 

Rytwiany, powitał wszystkich uczestników sesji.  

 

Pkt 2  

Sprawdzenie obecności i stwierdzenie prawomocności obrad.  

Przewodniczący Rady Gminy Jerzy Gwizdowski stwierdził obecność 11 radnych  

i prawomocność obrad.  



 

Pkt 3  

Zatwierdzenie porządku obrad.  

 

Przewodniczący Rady Gminy odczytał porządek obrad i poddał pod głosowanie.  

1. Otwarcie sesji. 

2. Sprawdzenie obecności i stwierdzenie prawomocności obrad. 

3. Zatwierdzenie porządku obrad. 

4. Przyjęcie protokołu z sesji nr LXXIV. 

5. Sprawozdanie z wykonania uchwał Rady Gminy z poprzedniej sesji. 

6. Informacja Wójta o pracy między sesjami. 

7. Uchwała w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Rytwiany na 

lata 2023 – 2032. 

8. Uchwała w sprawie zmian w budżecie gminy na 2023 r. 

9. Uchwała w sprawie rozpatrzenia skargi na działalność Wójta Gminy Rytwiany. 

10. Sprawy różne i wolne wnioski. 

11. Zamknięcie obrad sesji. 

 

Porządek obrad został zatwierdzony jednogłośnie głosami „za”. Obecnych podczas 

głosowania 11 radnych.  

 

Pkt 4  

Przyjęcie protokołu z sesji nr LXXIV 

Protokół z sesji nr LXXIV został przyjęty bez uwag jednogłośnie, 11 głosami „za”. Podczas 

głosowania obecnych 11 radnych.  

 

Pkt 5  

Sprawozdanie z wykonania uchwał Rady Gminy z poprzedniej sesji.  

Wójt Gminy Grzegorz Forkasiewicz poinformował, że uchwały podjęte na LXXIV (łącznie 

10 uchwał) zostały przesłane odpowiednio Regionalnej Izby Obrachunkowej i te, które 

powinny przesłano do opublikowania w Dzienniku Urzędowym Województwa 

Świętokrzyskiego oraz są realizowane na bieżąco. 

 



 

Pkt 6  

Informacja Wójta o pracy między sesjami.  

Wójt Grzegorz Forkasiewicz poinformował Radę o pracy w okresie między sesjami,                         

a mianowicie:  

 

Od ostatniej sesji, która odbyła się w dniu 28 czerwca 2023 r. najważniejsze realizowane 

zadania przez Urząd Gminy Rytwiany związane były: 

1. Pracami związanymi z Termomodernizacją Budynków Użyteczności Publicznej.                 

Prace prowadzone są na wszystkich 5 obiektach.  

W dniu 12 lipca 2023 r. rada budowy oceni stopień wykonania prac. Wykonawca 

zadeklarował, że prace zostaną ukończone w terminie.  

2.   Rozpoczęły się prace związane z modernizacją Stacji Uzdatniania Wody w Rytwianach. 

3. Trwają prace związane z przebudową drogi pomiędzy miejscowościami Kłoda i Ruda. 

Zastała wykonana nawierzchnia asfaltowa. Kolejne odcinki są na etapie planowania.  

4.  W dniu 7 lipca 2023 r. zostały otworzone oferty w przetargu w ramach drugiej promesy                               

z Programu Polski Ład. Wpłynęły 3 oferty. Komisja przetargowa weryfikuje oferty.                   

W ciągu najbliższych 2 - 3 tygodni dojdzie do rozstrzygnięcia przetargu i wyłonienia 

wykonawcy.  

Wójt Grzegorz Forkasiewicz poinformował Radę Gminy, że głównym powodem zwołania 

LXXV sesji Rady Gminy jest otrzymanie nieoficjalnej wiadomości, że jeszcze w lipcu 2023 

roku Gmina Rytwiany dostanie zaproszenie do podpisania umowy z Marszałkiem 

Województwa Świętokrzyskiego w ramach Programu Rozwoju Obszarów Wiejskich. Umowa 

będzie dotyczyła remontu dwóch odcinków drogi: 

- pierwszy w miejscowości Rytwiany (ul. Pałacowa),  

- drugi w miejscowości Sichów Duży (Błonie). 

Wójt Grzegorz Forkasiewicz poinformował Radę Gminy, że sesja została zwołana żeby 

zabezpieczyć środki finansowe w Wieloletniej Prognozie Finansowej tak, aby mieś 

możliwość podpisania umowy. 

 

Pkt 7  

Uchwała w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Rytwiany na lata 

2023-2032. 

Uzasadnienie do uchwały przedstawiła Skarbnik Gminy Mirosława Szewczyk.  

 

Dochody bieżące po wprowadzeniu zmian wynoszą 28 191 422, 81 zł. 

Dochody majątkowe pozostają bez zmian i wynoszą 18 466 603, 00 zł. 



Ogółem dochody wynoszą 46 658 025, 81 zł. 

Wydatki bieżące po zmianach wynoszą 31 475 934, 78 zł. 

Wydatki majątkowe po zmianach wynoszą 26 552 675, 80 zł.  

Ogółem wydatki wynoszą 58 028 610, 58 zł. 

Ogólna kwota przychodów, rozchodów oraz wynik nie uległy zmianie. 

 

Dyskusji nie było.  

Przewodniczący Rady Gminy Jerzy Gwizdowski odczytał projekt uchwały i poddał pod 

głosowanie. Uchwała nr LXXV/371/23 w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy 

Finansowej Gminy Rytwiany na lata 2023 – 2032 została podjęta jednogłośnie 11 głosami 

„za”.  

Głosowało 11 radnych.  

Obecnych podczas głosowania 11 radnych.  

 

Pkt 8 

Uchwała w sprawie zmian w budżecie gminy na 2023 r. 

Zmiany w budżecie przedstawiła Skarbnik Gminy Mirosława Szewczyk.  

Dokonać zmian w planie dochodów i wydatków zgodnie z załącznikami Nr 1-3 do niniejszej 

uchwały 

W uchwale nr LXV/331/23 z dnia 26 stycznia 2023 r. w sprawie uchwalenia budżetu gminy 

Rytwiany na rok 2023 

- załącznik nr 3 – Limity wydatków na wieloletnie przedsięwzięcia planowane do poniesienia 

w 2023 r. – otrzymuje brzmienie określone w załączniku nr 4 do niniejszej uchwały 

- załącznik Nr 4 – Zadania inwestycyjne roczne w 2023 r. - otrzymuje brzmienie określone w 

załączniku nr 5 do niniejszej uchwały 

- załącznik Nr 12 – dotacje celowe w 2023 roku – otrzymuje brzmienie określone w 

załączniku nr 6 do niniejszej uchwały. 

       

Dyskusji nie było. 

Przewodniczący Rady Gminy Jerzy Gwizdowski odczytał projekt uchwały i poddał pod 

głosowanie. Uchwała nr LXXV/372/23 w sprawie zmian w budżecie gminy na 2023 r. 

została podjęta jednogłośnie 11 głosami „za”.  

 

Głosowało 11 radnych.  

Obecnych podczas głosowania 11 radnych.  



Pkt 9 

Uchwała w sprawie rozpatrzenia skargi na działalność Wójta Gminy Rytwiany  

Uzasadnienie do uchwały przedstawił Sekretarz Gminy Tomasz Fąfara 

Sekretarz Gminy Tomasz Fąfara poinformował Rade Gminy, że pismem z dnia                    

22 czerwca 2023 r. (data wpływu – 27 czerwca 2023 r.) Samorządowe Kolegium 

Odwoławcze w Kielcach przekazało Radzie Gminy Rytwiany pismo z dnia 3 stycznia 2023 r. 

adresowane do Wójta Gminy Rytwiany, kwalifikując je, jako skargę na działalność wójta.  

Sekretarz Gminy Tomasz Fąfara podkreślił fakt, że pismo skarżące z dnia 3 stycznia 2023 r. 

było skierowane do Wójta, natomiast strona dołączyła pismo, jako załącznik do pisma 

skierowanego do Samorządowego Kolegium Odwoławczego w Kielcach. Wójt na pismo 

odpowiedział w ustawowym terminie w styczniu 2023 r. 

Natomiast pismem z dnia 22 czerwca 2023 r. (data wpływu – 27.06.2023 R.) Samorządowe 

Kolegium Odwoławcze w Kielcach ponownie przekazało Radzie Gminy Rytwiany to samo 

pismo   z dnia 3.01.2023 r. adresowane do Wójta Gminy Rytwiany, kwalifikując je, jako 

skargę na działalność wójta.  

Sekretarz Gminy Tomasz Fąfara poinformował Radę Gminy, że w pierwszej kolejności 

ustalono, iż skarga tyczy się dwóch różnych postępowań:     

 - postępowania rozgraniczeniowego toczącego się przed Wójtem gminy Rytwiany, którego 

skarżący byli stroną,  

- postępowania w sprawie zwolnienia od kosztów postępowania, w której byli 

wnioskodawcami.   

Odnosząc się do zarzutów skarżących w przedmiocie rozgraniczenia stwierdzić 

należy, iż z akt sprawy wynika, że czynności na gruncie zostały przeprowadzone w dniu 

22.03.2022 r. Z protokołu granicznego wynika, iż skarżący „odmawiają złożenia podpisu, 

kierując się wskazówkami swojego adwokata, sugerującego skierowanie postepowania na 

drogę sądową” Dokumentacja z rozgraniczenia została złożona przez biegłego do urzędu 

Gminy w dniu 21.04.2022 r. Zawiadomieniem z dnia 2 maja 2022 r. Urząd Gminy przedłużył 

termin postępowania do dnia 31 maja i wyznaczył stronom termin do zapoznania się                            

z zebranym w sprawie materiałem. Skarżącym zawiadomienie zostało doręczone w trybie 

podwójnego awizowania. Strony nie zgłosiły uwag do zebranego materiału dowodowego, 

wobec czego organ zakończył sprawę umarzając postępowanie i przekazując sprawę do sądu 

powszechnego. Żadna ze stron postępowania nie wniosła odwołania do SKO od tego 

rozstrzygnięcia. Wobec faktu, iż skarżący nie podpisali protokołu ugody, a następnie nie 

odebrali zawiadomienia o możliwości zapoznania się z materiałem dowodowym i nie 

zaskarżyli rozstrzygnięcia o umorzeniu postępowania, jakiekolwiek zarzuty, co do 

postępowania rozgraniczeniowego toczonego przed wójtem gminy, zgłoszone ponad pół roku 

po ostatecznym zakończeniu sprawy należy uznać za bezzasadne. W szczególności 

zarzucanie, iż winą organu jest konieczność ponoszenia kolejnych kosztów przez skarżących 

w postępowaniu sądowym jest całkowicie chybiony.  Art. 34 ust.1 ustawy z dnia 17 maja 

1989 r. Prawo geodezyjne i kartograficzne (tj. Dz. U. z 2021 r, poz 1990 ze zm.) stanowi, 

bowiem, że „jeżeli w razie sporu, co do przebiegu linii granicznych nie dojdzie do zawarcia 



ugody lub nie ma podstaw do wydania decyzji, o której mowa w art. 33 ust. 1, upoważniony 

geodeta tymczasowo utrwala punkty graniczne według ostatniego stanu spokojnego 

posiadania, dokumentów i wskazań stron, oznacza je na szkicu granicznym, sporządza opinię 

i całość dokumentacji przekazuje właściwemu wójtowi (burmistrzowi, prezydentowi 

miasta).” Zgodnie zaś z art. 34 ust. 2 wójt „umarza postępowanie administracyjne                            

i przekazuje sprawę z urzędu do rozpatrzenia sądowi.” W zaistniałej sytuacji prawnej 

przekazanie sprawy sądowi było obowiązkiem organu. 

 Odnosząc się do zarzutów związanych z postępowaniem w przedmiocie zwolnienia od 

kosztów postępowania Rada Gminy stwierdziła, iż w dniu 26 maja 2022 r. wójt ustalił 

postanowieniem koszty postępowania rozgraniczeniowego obciążając strony kosztami po 

połowie. W dniu 02.06.2022 r. skarżący złożyli wniosek o umorzenie kosztów postępowania 

z uwagi na trudną sytuację finansową. Wobec faktu, iż postanowienie ustalające koszty nie 

było jeszcze ostateczne, wójt wezwał skarżących  o sprecyzowanie, czy jest to zażalenie na 

postanowienie w przedmiocie kosztów czy też wniosek o zwolnienie z kosztów pod rygorem 

przyjęcia, że w przypadku braku odpowiedzi pismo potraktowane zostanie, jako wniosek                       

o zwolnienie z kosztów w trybie  art. 267 kpa. Wobec braku odpowiedzi w dniu 28 czerwca 

2023 r. Skarżący zostali wezwani do przedłożenia dokumentów potwierdzających ich sytuację 

finansową za miesiące: marzec, kwiecień i maj 2022 r. W dniu 19.07.2022 r. skarżący 

przedłożyli wybrane kserokopie fragmentów wyciągów bankowych tj. spłat kredytów, opłat 

za mieszkanie, za energię, za ogrzewanie, zakup paliwa na dojazdy do pracy, zakup leków, 

decyzje z ARiMR o dopłatach, oświadczenie o przeprowadzonym generalnym remoncie 

mieszkania, o posiadanym gospodarstwie rolnym, o pobieranym wynagrodzeniu za pracę 

przez skarżącą oraz decyzję o uznaniu skarżącego za bezrobotnego. W dniu 22.07.2022 r. w 

wyniku przedłożenia przez skarżących jedynie wybranych fragmentów wyciągów rachunków 

bankowych za wymagane miesiące, oraz braku informacji o otrzymywanych świadczeniach z 

OPS czy 500 plus, organ ponownie zwrócił się do skarżących o przedłożenie tych 

dokumentów. W dniu 28.07.2022 r. skarżąca złożyła te samo dokumenty, co dotychczas. 

Wobec powyższego organ wystąpił do OPS w Staszowie o informacje pobieranych przez 

skarżących świadczeniach. Po zebraniu dokumentacji postanowieniem z dnia 27 września 

2022 r. Wójt wydał odmówił skarżącym zwolnienia z kosztów postępowania.                             

W dniu 03.11.2022 r. Samorządowe Kolegium Odwoławcze na skutek zażalenia uchyliło 

postanowienie Wójta i przekazało sprawę do ponownego rozpoznania. Wykonując wytyczne 

SKO wójt wezwał  skarżących do złożenia ponownego oświadczenia o stanie majątkowym, 

rodzinnym oraz wszelkich dokumentów o dochodach i wydatkach za okres od września do 

listopada 2022 r. W dniu 3 stycznia 2023 r. skarżący złożyli pismo opisane na wstępie, do 

którego nie dołączyli żadnych dokumentów, wysyłając jego kopię do SKO.  

Postanowieniem z dnia 30.01.2023 r. Wójt ponownie odmówił skarżącym zwolnienia                         

z kosztów. Skarżący nie złożyli zażalenie i postanowienie stało się ostateczne.  

Postępowanie wójta w sprawie było prawidłowe i zmierzało do ustalenia rzeczywistej sytuacji 

majątkowej skarżących. Obowiązkiem wójta jest zbadanie rzeczywistej sytuacji majątkowej 

strony dochodzącej zwolnienia od kosztów postępowania. Podkreślić należy, że zasadą jest 

ponoszenie przez strony kosztów postępowania, zaś każde zwolnienie od kosztów powoduje 

przerzucenie obowiązku poniesienia tych kosztów na budżet gminy, a w efekcie na innych 

mieszkańców gminy. Dlatego też każdy wniosek winien być szczegółowo zbadany, zaś 



kompetencją, a wręcz obowiązkiem wójta jest żądanie od ubiegających się o zwolnienie 

udokumentowania ich sytuacji majątkowej, zwłaszcza w sytuacji, kiedy wnioskodawca 

przedstawia dokumenty wybiórczo.     

Reasumując powyższe rozważania należy podkreślić, że w przedmiotowych sprawach Wójt 

Gminy Rytwiany działał zgodnie z przepisami prawa. 

Po przeanalizowaniu treści pisma Przewodniczący Rady Gminy na podstawie art. 222 kpa 

zdecydował nadać bieg pismu w trybie postępowania skargowego. W dniu 3 lipca 2023 r. 

odbyło się posiedzenie Komisji Skarg, Wniosków i Petycji Rady Gminy Rytwiany. Komisja 

przeanalizowała skargę, rekomendując podjęcie uchwały o uznaniu skargi za bezzasadną. 

Dyskusji nie było. 

Przewodniczący Rady Gminy Jerzy Gwizdowski odczytał projekt uchwały i poddał pod 

głosowanie. Uchwała nr LXXV/373/23 w sprawie rozpatrzenia skargi na działalność 

Wójta Gminy Rytwiany została podjęta jednogłośnie 11głosami „za”.  

Głosowało 11 radnych.  

Obecnych podczas głosowania 11  radnych.  

Pkt 10 

Sprawy różne i wolne wnioski.  

W sprawach różnych i wolnych wnioskach głos zabrali:  

Radny Andrzej Chłodnicki w sprawie: 

- podziękowania za remont drogi pomiędzy miejscowościami Kłoda i Ruda. Radny podkreślił, 

że droga jeszcze nie jest skończona, a już wiele osób ma możliwość skorzystania z drogi. 

Znacznie zwiększył się ruch na tym odcinku drogi. 

Radny Andrzej Chłodnicki zwrócił uwagę na konieczność uzupełnienia oznaczeń drogowych. 

Wójt Grzegorz Forkasiewicz odpowiedział, że w dniu 10 lipca 2023 r. inspektor nadzoru miał 

skontaktować się z wykonawcą w tej sprawie.  

Radny Krzysztof Janik w sprawie:  

- złożenia podziękowań dla Radnych i Wójta Grzegorza Forkasiewicza za sfinansowanie 

wycieczki z okazji Dnia Dziecka oraz pracownikom szkół za zorganizowanie wycieczki. 

Radny Krzysztof Janik poinformował Radę Gminy, że wycieczka była bardzo udana, 

uczestnicy wycieczki są bardzo zadowoleni z zapewnionych na wycieczce atrakcji. 

Wójt Grzegorz Forkasiewicz podziękował przewodniczącemu Komisji Oświaty, Kultury, 

Zdrowia i Spraw Społecznych i jednocześnie uzupełnił informację o pracy między sesjami. 

Wójt Grzegorz Forkasiewicz poinformował, że w ubiegłym tygodniu odbył się konkurs na 

dyrektorów szkół w miejscowościach Sichów Duży i Strzegomek.  

Wójt Grzegorz Forkasiewicz poinformował, że w obu szkołach nadal funkcje dyrektorów 

będą pełnili obecni dyrektorzy:  

- Pani  Dorota Karasińska – Kozłowska w Zespole Placówek Oświatowych Publicznej Szkole 

Podstawowej i Przedszkolu  im. Marii Firlejczyk w Sichowie Dużym 



- Pani Jolanta Bąk w Zespole Szkolno-Przedszkolnym  Publicznej Szkoły Podstawowej                         

i Publicznego Samorządowego Przedszkola im. 100 lecia Odzyskania Niepodległości                       

w Strzegomiu. 

Wójt  Grzegorz Forkasiewicz poinformował, że tegoroczne wyniki  ósmoklasistów są lepsze 

od tych z ubiegłego roku. Szkoła w Rytwianach osiągnęła bardzo dobry wynik. Szkoły                    

w Sichowie Dużym i w Strzegomiu również otrzymały lepsze wyniki od zeszłorocznych. 

Wyniki w najbliższym czasie będą weryfikowane.  

Przewodniczący Rady Gminy Jerzy Gwizdowski poinformował, że do biura Rady Gminy 

wpłynęły informacje o przyznanych dotacjach z Ministerstwa Kultury i Dziedzictwa 

Narodowego w ramach budżetu na 2023 r. w wysokości:  

- 560 000, 00 zł Kościołowi Rektoralnemu pw. Zwiastowania NMP w Rytwianach,  

- 94 000,00 zł Parafii Rzymskokatolickiej  pw. św. Andrzeja Apostoła w Strzegomiu.  

 

Na zakończenie Sekretarz Gminy Tomasz Fąfara poinformował Rade Gminy, że 

wpłynęła odpowiedź na pismo Wójta Gminy Rytwiany na skutek petycji, która była złożona 

w sprawie przywrócenia ruchu pasażerskiego. Marszalek Województwa Świętokrzyskiego 

odpowiedział, że przywrócenie ruchu pasażerskiego będzie możliwe po zapewnieniu 

warunków organizacyjnych i technicznych przez PKP S.A. 

 

Pkt 11 

Zamknięcie sesji.  

Przewodniczący Rady Gminy Jerzy Gwizdowski podziękował wszystkim za udział i zamknął 

LXXV sesję Rady Gminy Rytwiany.  

 

Przewodniczący Rady Gminy Rytwiany 

 

Jerzy Gwizdowski 

Protokołowała: 

Jolanta Markiewicz 


